



## တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လါအ့ၣ်ဖျါ ၄သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-59-11

## ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ- SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်အယိ ဖိသၣ်ပိာ်မုာ်ဖိသံဝဲတဂၤ ဖဲမူကီၢ်ဆၣ်, လါဒဲးစဲးဘၣ် ၂၀၂၂န့ၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပှၤ ဖဲလါဒဲးစဲးဘၣ် ၂၀၂၂ န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါဒဲးစဲးဘၣ် ၂၆သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်, မုာ်ဟါလီၤ ၈း၀၀ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်, ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြဲးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) သးဖိတဖၣ် ခးလီၤနီၤစါကျိဖးဒိၣ်တဖၣ်ဆူ ဟ---သဝီ, ပိးပံၣ်ဒါကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပှၤအယိ ဖိ သၣ်ပိာ်မုာ်လၢအသးအိၣ် (၇)န့ၣ်တဂၤ သံဝဲဖဲကျိဖးဒိၣ်ချဲတဖျါလီၤတၢ်ဝဲဖဲအဖုအဟံၣ်ပှၤန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢတၢ်ကဲထီၣ်သး အယိ, သဝီဖိတနီၤနီၤယုာ်အိၣ်ကဒုဝဲဆူအဝဲသ့ၣ် အစံာ်, အဒဲ ဒီးသဝီဖိတနီၤနီၤယုာ်ဝဲဆူဂ့ၢ်ပှၤ မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ် ဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးခါဆူညါန့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

### (၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်အယိ ဖိသၣ်ပိာ်မုာ်ဖိသံဝဲတဂၤ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုာ်န့ၣ်မုာ်သီ	လါဒဲးစဲးဘၣ် ၂၆သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရ့ၣ်)	ဟ---သဝီ, ပိးပံၣ်ဒါကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်

<sup>1</sup> တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လါဖျါတြၢ်အါရဲၤ ၂၀၂၃န့ၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ လီၢ်က ပိၤပှၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ် လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ် ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပှၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ် မၤလီၤဘၢအိၣ်လၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရှဲပှၤအါထီၣ်အိၣ် ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ် ကွဲးရှဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	ထ---
သးနံၣ်	၇နံၣ်
မုၢ်/ ခွါ	ပိၣ်မုၢ်
ကလုာ်	ပယီၤ
ဟံၣ်ဖိဃီဖိ အိၣ် / တအိၣ်	တအိၣ်
တၢ်ဖိးတၢ်မၤ	-
တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါ	ဘါသီခါ
တၢ်ဟံၣ်မူဒါ/ လီၢ်လၢ	-
အိၣ်ဆိးဒုသဝီ	ဟ---သဝီ, ပိးပံၣ်ဒါကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၢ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်

ပှၤလၢအမၤအပယုဲတၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၢ်လၢ	သးကျိၤ/ သးရ့ၣ် / သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၢ်ကျဲ / သးကလၢ	အိၣ်အမံၤဒီးလီၢ်လၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	ခိၣ်ချ့သးရ့ၣ် (LIB) နီၣ်ဂံၢ် (၅၅၀)	ယုၤအိၣ်စ့ၤသးကလၢ, ပိးပံၣ်ဒါကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၢ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်	တသ့ၣ်ညါ

**(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ**

**၁. ရဲပုးပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.**

ဖဲလါယနူၤအါရံၤ ၉သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, သဝီဖိလၢအထံၣ်ထွဲတၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖိဃီဖိ ဟ့ၣ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဆူ KHRG ပှၤမၤတၢ်ဖိတၢ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

**၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတၢ်စုာ်စုာ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.**

KHRG ပှၤမၤတၢ်ဖိဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤလၢ သဝီဖိလၢအထံၣ်ထွဲတၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖိဃီဖိအအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.

ဖဲ လါဒါးစဲဘၢၣ် ၂၆သီ, ၂၀၂၂နံၣ်, ကညီၣ်ဒီကလုာ်တၢ်ထွဲၣ်ဖျဲးသးမ့ၢ်ဒိၣ် (KNLA) သးဖိ လၢအအိၣ်လၢ ချၢၣ်လွံၣ်ထွဲၣ်ကီၢ်ရဲၣ် သးရဲၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၈), သးဖိ ၃၇၀ လဲၤခဲၣ် SAC အသးလၢအအိၣ်ဖဲ ဟ---သဝီ, ပိးပံၣ်ဒၢကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၣ်ထွဲၣ်ကီၢ် ရဲၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲမ့ၢ်ဟါလီၤ ၈၀၀ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်, SAC ဒိၣ်ချ့သးရဲၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၅၉၀) သးဖိလၢအအိၣ်လၢ ယုၤအိၣ်စ့ၤ သးကလၢၤ ဒီး SAC သးဖိအိၣ်လၢ ဟ---သဝီ, သးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ခဲးလီၤနီၤစီၤကိၤဖိဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဆူ ဟ---သဝီပူၤ ဒီးတီၤဘျီကိၤဟးဟီၤဝဲဒၣ်တဖျါန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချ့တနီၤနီၤလီၤတၢ်ဝဲဘူးဒီး စီၤမ--- အဟံၣ် ဒီးကျိဖးဒိၣ်ချ့တနီၤနီၤ လီၤတၢ်ဝဲ လၢထံကျိကပၤန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချ့အဂၤတဖျါလီၤတၢ်ဘၣ်ဝဲ အူအ---အဟံၣ် ဒီးအလံၤမုၢ်ဖိ ထ---, လၢအသး နံၣ်အိၣ် ဂုၣ်တဂၤ သံဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖိသၣ်မုၢ်ဖိအံၤသံဝဲဒၣ်တဘျီဃီ (အကိာ်ဘိဘၣ်ဒီးကျိဖးဒိၣ်က့) ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်အဆၢ ကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ထ ---အိၣ်တ့ၢ်ဝဲဒီအဖု, မ့ၢ်လၢအမိဒီးအပါလဲမၤတၢ်မၤလၢတၢ်ချၢန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤခံဘၣ်အံၤ တၢ်ဒီးန့ၢ်အီၤလၢလီၢ်ကဝီၤခိၣ်န့ၢ်တဂၤအအိၣ်လၢအအိၣ်ဖဲ ဟ---သဝီ, ပိးပံၣ်ဒၢကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၣ်ထွဲၣ်ကီၢ် ရဲၣ်ပူၤ, ဖဲလါဒါးစဲဘၢၣ် ၂၆သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုစုၣ်တကပၤပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အစိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုထွဲ တကပၤပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အတၢ်ဂီၤတချုးလၢတၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးဘၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- သဝီဖိ)

ဒီဖျါလၢတၢ်ဒုးကဲထီၣ် ဒီးတၢ်ခဲးလီၤနီၤစီၤကိၤဖိဒိၣ်အပိ, သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ပျံၣ်တၢ်ဒီးအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဟံၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခံ, သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ပျံၣ်တၢ်ဖုးတၢ်အယီ, အဝဲသ့ၣ်ဃုၣ်ဝဲဆူၣ်ပူၤတနီၤ, ဒီးတနီၤ နီၤဃုၣ်ဝဲဆူၣ် အဝဲသ့ၣ်အစံၣ်, အဒဲ ဒီး တၢ်ခဲးကျါလၢအဘူးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတနီၤနီၤ ချဲၣ်န့ၣ်ဝဲတၢ်ပူၤလၢ အဝဲသ့ၣ်အဟံၣ် ဖိလၢ် လၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

**(၄) တပတီၢ်- တၢ်ဃုန့ၣ်အခွဲး**

မ့ၢ်ပူၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပူၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပူၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပကသူ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

သဝီဖိလၢအဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါအံၤ ဒီးပူၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိ ဟ့ၣ်ဝဲ KHRG အခွဲးလၢကသုဝဲတၢ် ဂ့ၢ်တၢ်ကျါအံၤန့ၣ်လီၤ.

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်  
ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်ဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျၢတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပူၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုးသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျါန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံၣ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျၢၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ [www.khrg.org](http://www.khrg.org) အပူၤသ့ၣ်ဒၣ်န့ၣ်လီၤ.